
Zápis 
z jednání Ekonomická komise Odboru lesního hospodářství ČAZV 

12. – 13. května 2008, Bílá (okr. Frýdek-Místek) – Lesy ČR, s. p., KŘ Frýdek-Místek 

– přítomni – viz prezenční listina; při prezenci byl přítomným členům předán zápis z jarního zasedání 
Ekonomické komise OLH ČAZV (EK). 

 

Zasedání EK zahájil a řídil předseda prof. Šišák. V úvodu přivítal zahraniční (Slovensko) a domácí 
účastníky jednání, seznámil přítomné s programem jednání. Účastníci jednání uctili minutou ticha památku 
Ing. Losmanové. Doc. Kupčák přivítal přítomné a sdělil organizační pokyny k průběhu jednání. Představil 
přítomné zaměstnance Lesů ČR, s. p. (LČR). 

Program: 
1. Informace o činnosti Odboru lesního hospodářství ČAZV 
2. Stav lesnického ekonomického výzkumu 
3. Současná ekonomická situace lesního hospodářství 
4. Lesnictví a vyšší územní samosprávný celek (kraj), regionální lesnická politika 
5. Lesní hospodářství v oblasti Moravskoslezských Beskyd 
6. Organizační záležitosti 
7. Exkurze (13. května 2008) – problematika lesnického hospodaření – LS Ostravice (CHKO 

Beskydy), výzkumná stanice Bílý Kříž 
 

Informace o činnosti Odboru lesního hospodářství ČAZV 
Plenární zasedání ČAZV proběhlo 11. března 2008 v Praze. Jednání bylo zaměřeno na 7. rámcový program EU. Na 
jednání vystoupil Ing. Veleba (prezident Agrární komory), který zmínil aktuální náměty k řešení v oblasti zemědělství: 
1. Intenzifikace zemědělství – nadbytek produkce je minulostí. 2. Globální změny klimatu – dotýkají se také 
zemědělství. 3. Biopaliva a bioenergetické zdroje. 4. Otázky managementu a kvalifikace v zemědělství – katastrofální 
situace ve vzdělanosti pracovníků v sektoru na všech úrovních. Tyto 4 náměty lze použít pro inspiraci i v oblasti LH. 
Odbor LH se nesešel. 
 

Stav lesnického ekonomického výzkumu 
Ing. Dudík (LDF MZLU) – Ústav lesnické a dřevařské ekonomiky a politiky: třetím rokem se řeší výzkumný záměr – 
problematika obhospodařování lužních lesů, přestavby SM monokultur a její ekonomické dopady, strategie 
managementu území se zvláštním statutem ochrany, optimalizace procesů zpracování dřeva a kompozitních materiálů 
na bázi dřeva. Ústav se dále ve spolupráci s PEF MZLU spolupodílí na řešení projektu Ministerstva pro místní rozvoj 
Řešení disparit mezi mikroregiony. Ve spolupráci s LDF ČZU jde o spoluřešitelství na projektu NAZV Systém 
hodnocení společenské sociálně-ekonomické významnosti funkcí lesů včetně kriterií a indikátorů polyfunkčního 
obhospodařování lesů. Dále je řešen projekt NAZV – Metodika speciální finanční analýzy lesních majetků a také dva 
projekty pro lesnické subjekty. 
Ing. Matějíček (VÚLHM) – informoval o sociálněekonomickém výzkumu VÚLHM ve Strnadech. Bilancování 
hodnoty lesního majetku jako prostředku k lepšímu zjišťování hospodářského výsledku v lesním podniku. Předpokládá 
se řešení projektu Legislativa EU a oboustranný informační tok ve vztahu k lesnímu hospodářství ČR, v rámci kterého 
se bude řešit např. dokončení aktualizované verze informační příručky „Lesnicko-dřevařský sektor a EU“ nebo 
shromáždění zahraničních poznatků o přístupech vlastníků lesa ke zhodnocování a marketingu lesních nedřevních 
užitků a rekreačních a environmentálních služeb s cílem vytvořit základní informační materiál pro domácí speciální 
poradenský servis v oblasti internalizace externalit. 
Prof. Šišák (FLD ČZU) – informoval o stavu lesnického ekonomického výzkumu na Katedře ekonomiky a řízení 
lesního hospodářství. Pokračuje řešení projektu NAZV – Systém hodnocení společenské sociálně-ekonomické 
významnosti funkcí lesů včetně kriterií a indikátorů polyfunkčního obhospodařování lesů. Pro LČR je řešen projekt 
z oblasti hodnocení společensko-ek. významnosti funkcí lesa (významnost rekreační funkce). Pokračuje řešení 
projektu GAČR – Systémy účetnictví a reportingu udržitelného rozvoje a jejich aplikace na mikroekonomické úrovni. 
Dále je řešen projekt zabývající se srovnáním ekonomické efektivnosti přírodě blízkých způsobů hospodaření a projekt 
řešící ekonomickou efektivnost šlechtění lesních dřevin, 
Ing. Polster (FŽP UJEP Ústí nad Labem) – Katedra informatiky a geoinformatiky. Práce na katalogizaci historických 
map Ústí nad Labem.  
(LVU Zvolen) – řešeny jsou následující projekty: Výskum, klasifikácia a uplatňovanie funkcií lesa v krajine, 
Hodnotenie verejnoprospešných funkcií lesných a poľnohospodárskych ekosystémov, Rekonštrukcie nepôvodných 
lesných spoločenstiev ohrozených zmenou prírodných podmienok, Výskum konkurencieschopnosti a ekonomickej 
životaschopnosti lesníctva. Dále se pracoviště zabývá zpracováním úkolů, jako je např. Súhrnné ekologické 
a ekonomické účtovníctvo pre LH, Zelená správa, Koncepčné úlohy pre MP SR, lesnícku sekciu. 



Prof. Hajdúchová (TU Zvolen) – Katedra ekonomiky a riadenia lesného hospodárstva. Informace o výzkumu v oblasti 
financování lesních podniků. Vyhodnocení ekonomických dopadů výskytu nepravého jádra u buku. Letos se začaly 
řešit dvě grantové úlohy, pozornost zaměřena na hodnocení výkonnosti lesních podniků (mezinárodní dopady 
integrace – EU). Aktivity katedry doplnil prof. Holécy informací o projektu, jehož cílem je vytvořit lesnický záruční a 
garanční fond. 
 

Současná ekonomická situace lesního hospodářství 
Místo Ing. Krejzara vystoupil doc. Kupčák a seznámil přítomné s materiálem Ing. Kutého (ředitel SLŠ Hranice na 
Moravě), který se týkal lesnického školství. Zdůrazněna vazba výuky oboru na praxi. Chybějící koncepce rozvoje 
lesnického školství.  
Prof. Šišák (FLD ČZU) – poznamenal, že materiál je svým obsahem aktuální, otázkou zůstávají reálné možnosti řešení 
dané situace. 
Ing. Polster (UJEP) – zkušenosti z FŽP – velmi malé povědomí o lesnické ekonomice, ale i o lesnické problematice 
u absolventů fakulty. Podpora konstatování, že hospodářem v lese nemůže být pouze biologicky vzdělaný člověk. 
Dále se do diskuse na toto téma zapojil Ing. Foltánek – ocenil otevření této otázky na této úrovni, Ing. Kaňok – 
současná situace směřuje ke krizi dřevorubeckého povolání, ale i dalších povolání v pěstební činnosti, úbytek mladých 
pracovníků v dělnických profesích, Ing. Chytrý – na učiliště není zájem chodit. Východiskem může být aktivita SOU 
Svoboda nad Úpou, které je pod SLŠ Trutnov. SOU má obor s maturitou, o který zájem je. Ing. Dvořák – dříve 
studenti střední školy absolvovali před přijetím praxi. Ing. Pavlík – problém souvisí i s demografickým vývojem – rodí 
se méně dětí. Je třeba motivovat budoucí studenty ke studiu v tomto oboru. Prof. Šišák – lze pozorovat snižující se 
znalostní úroveň absolventů. Nicméně je srovnatelná s okolními zeměmi. Stoupající počet studentů u VŠ oborů. 
Stanovisko: materiál Ing. Kutého byl projednán jako podnět. Jsou kvalifikační problémy s pracovníky v LH, mohlo by 
to být diskutováno na širším fóru (seminář), a to i meziresortně (nejméně MZe a MŠMT). 
Prof. Bartuněk – bylo by dobré udělat průzkum uplatnitelnosti absolventů. Podobný problém řešil na konci 20. let 
minulého století i prof. Opletal. 
 
Ing. Jansa (ÚHÚL) – prezentoval příspěvek týkající se sběru a vyhodnocení ekonomických dat v LH. Poč. roku 2006 
proběhl pilotní průzkum sběru dat (34 respond.). Dotazník má 9 oddílů, má kontrolní protokol a kontrolní 
mechanismy. Objem respondentů tvoří 30 % ze všech možných po jejich vytřídění (odstranění duplicit apod.). Výběr 
subjektů je prováděn generátorem náhodných čísel. Seznámení se strukturou respondentů podle druhu vlastnictví, 
kategorizaci lesů. Seznámení se vzdělanostní strukturou, ekonomickými ukazateli a vybranými obecnými ukazateli 
(pěstební a těžební činnost), finanční analýzou. Položení otázky, jak dál...? Pokračovat a rozpracovat tento pilotní 
projekt? 
Do diskuse se zapojil Ing. Michalčík – navrhuje vyhodnocení použitých ukazatelů. Je třeba znát věcnou podstatu 
zjišťovaných ukazatelů, aby potom mohly být srovnávány. Ing. Ornst – kloní se k možnosti pokračovat v projektu, 
nutno spolupracovat i s ČSÚ, kde budou data k nahlédnutí. Ing. Kaňok – problém srovnávání vlastníků do a nad 
200 ha ve vazbě na podíly jednotlivých druhů režií. Rozdíl zvýrazňuje i velikost podílu práce vlastními i cizími. 
Problematika nájemného a jeho účtování. Cenové vlivy, resp. vlivy trhu na výnosy a ovlivnění výsledků. Pokračování 
v projektu vidí jako perspektivní. Ing. Holécy – důležitá vazba získaných údajů na fyzický stav daného majetku. 
Z teoretického hlediska není možné náklady na obnovu považovat za náklady, ale za investici do lesní půdy. Nutno 
vzít v úvahu i dobu obmýtí (top. plantáže vs. buk. porosty). Prof. Šišák – data jsou agregovaná a celorepubliková, 
průměry se vztahují k celé republice. Po této první etapě je možné jednat o úpravě systému, zjednodušit. Důležitá je 
verifikace dat a rozhodnout o dalším postupu. 
Ing. Chytrý – důležitá jsou venkovní data, je třeba vědět, co se pod venkovními daty skrývá. Musí jít o data účetní, 
která jsou exaktní. Upřednostňuje nahradit tímto systémem statistiku státní a oborovou. Ing. Šafařík – pokud půjde 
o nahrazení stávajícího způsobu statistiky, vidí to jako přínos. 
 

Seznámení s výsledky řešení projektu Regionálního lesnického programu pro území MSK 
Ing. Mlčoch (KÚ MSK) – seznámil přítomné s důvody zadání řešení RLP MSK. Ing. Kupčák – povinnosti a práva 
kraje v samostatné působnosti. Struktura řešeného projektu: Analytická část, syntetická část a strategická a návrhová 
část. Ing. Dudík – popsání způsobu řešení analytické části projektu, problematika finančních podpor. Ing. Gabzdil – 
historický lesnický průzkum na území dnešního MSK. Ing. Mlčoch – ocenil kvalitu díla. Sumární dílo o problematice 
LH v kraji. Řeší se nárůst žádostí o dotace, problematika je v projektu řešena.  
Ing. Šafařík – seznámil přítomné s problematikou finančních podpor hospodaření v lesích z rozpočtu krajů. Srovnání 
pravidel pro poskytování finančních příspěvků v roce 2008 pro Jihomoravský a Moravskoslezský kraj.  
 
Prof. Šišák – organizační záležitosti, informace k tématu příští komise, kterým bude Efektivnost lesnických krajinných 
úprav (známé také pod pojmem lesnické rekultivace). Místem konání bude oblast Sokolovska. Doc. Kupčák – 
organizační záležitosti ke konání zítřejší exkurze (13. května), plánované navštívené objekty. 
 
Při exkurzi 13. května 2008 se účastníci EK seznámili s provozní problematikou na území KŘ Frýdek-Místek, LS 
Ostravice. Přítomné přivítal Ing. Zátopek (KŘ F-M). Problematika vnášení požadovaného podílu MZD, chřadnutí 
smrkových porostů, šíření kůrovce. Exkurze na pracovišti AV ČR – Bílý Kříž. 

Zapsal: Ing. Roman Dudík, Ph.D. 


